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دورهرونقمسکنچقدرطولميکشد؟
تحليلگر بازار مسکن گفت: تحرک 
بازار مس��کن بع��د از رکود طولاني 
م��دت س��ال هاي 1392 تا 1395 
قاب��ل انتظ��ار بود و باي��د پذيرفت 
مسکن وارد دوره رونق شده است. 
مهدي سلطان محمدي، کارشناس 

اقتصادي و تحليلگر بازار مس��کن در گفتگو با خبرآنلاين افزود: 
بررسي بلندمدت بازار مسکن در ايران نشان مي دهد روند حرکت 
قيمت مسکن و تورم در دوره هاي درازمدت هماهنگ و متناسب 
بوده است. وي با اشاره به اينکه بازار مسکن در دوره هاي متفاوت 
وارد چرخه هاي رونق و رکود مي ش��ود، گفت: هر چند در برخي 
دوره ها رکود در بازار مسکن حاکم مي شود و روند رشد قيمت ها 
متوقف مي ش��ود و در برخي مواقع رونق ش��کل مي گيرد و روند 
رش��د قيمت ه��ا ش��دت مي گيرد اما در بلندم��دت انطباق منحني 
حرکت با تورم قابل مش��اهده اس��ت. به گفته وي به نظر مي رس��د 
دوران رونق مس��کن دو س��ال به طول بيانجامد هرچند بايد توجه 
داش��ت رونق الزاما مس��اوي با رش��د قابل توجه قيمت ها نيست. 
اين تحليلگر بازار مس��کن ادامه داد: هرچند ممکن اس��ت در سال 
جاري رش��د قيمت مس��کن از تورم پيش��ي بگيرد، اما در بلندمدت 
اين رش��د متناس��ب با رش��د قدرت خريد خانوار و نرخ تورم است. 
سلطان محمدي اضافه کرد: بازار مسکن وارد مرحله رونق شده و 
ميزان کشش اين رونق نيز با توجه به فاکتورهاي ديگر اقتصادي 

خود را نشان خواهد داد.

پروازتهرانسليمانيهازسرگرفتهميشود
سرکنس��ول جمهوري اس��لامي ايران در اربيل از سرگرفته شدن 
پرواز تهران سليمانيه از اين هفته خبر داد. به گزارش ايلنا، مرتضي 
عبادي با بيان اين خبر گفت: خط پروازي تهران - سليمانيه که از 
مدتي قبل با انسداد خطوط پروازي از جانب بغداد متوقف شده بود، 
باتوجه به رفع موانع از ديروز )يکشنبه 2۰ خرداد 9۷( از سرگرفته 
 ش��د. وي افزود: ش��رکت    هاي هواپيمايي متعددي از جمله شرکت 
هواپيمايي آسمان در مسير فوق فعال بودند که نظر به عدم جديت 
آن ش��رکت به از س��رگيري پروازها، ش��رکت هواپيمايي ماهان از 
شرکت     هاي موفق جمهوري اسلامي ايران راه   اندازي خط پروازي 
تهران - سليمانيه را نيز پذيرفت. از اين رو فعلا هفته   اي يک پرواز 
رفت و برگش��ت در روز يکش��نبه در اين مس��ير انجام مي   شود و در 
صورت اس��تقبال مس��افرين به دو پرواز در هفته افزايش خواهد 
يافت. سرکنس��ول ايران در اربيل ادامه داد: مجوز از س��رگيري 
پروازها به اربيل و س��ليمانيه به طور همزمان از بغداد صادر ش��د 
ولي مش��کلات فني در ايجاد هماهنگي ش��رکت هواپيمايي قبلي 

موجب طولاني شدن توقف پرواز به سليمانيه شد.

تکراربازيتوپولفروسيهباايران
مديرعامل س��ابق کيش اير بابيان 
اينک��ه ب��ه دلي��ل محدوديت ها و 
تحريم هاي برقرارش��ده از س��وي 
کش��ور آمريکا مقصد بعدي تأمين 
هواپيم��ا روس��يه اس��ت گف��ت: 
به طورکل��ي خري��داري از صناي��ع 

روس��يه وابس��تگي به روسيه ايجاد مي کند. محمدتقي جديدي در 
گفتگو با صما گفت: روس��يه همواره صنايع خود را به ش��کلي به 
کشورهاي ديگر واگذار مي کند که خود متولي صنايع خود باشد. 
وي در توضيح اين مس��ئله گفت: زماني که ما توپولوف از روس��يه 
خري��داري کرديم مجبور ش��ديم براي انج��ام چک هاي پيش پا 
افتاده 3 ساعت و نيم تا روسيه پرواز کنيم تا اين بررسي ها توسط 
مهندس��ان خود روس��يه انجام ش��ود. جديدي با بيان اينکه به طور 
حت��م اي��ن ب��ازي درزماني خريد هواپيماهاي س��وخو نيز بر ايران 
تحميل خواهد شد گفت: اين در حالي است که متخصصان داخلي 
از لحاظ توانايي نس��بت به مهندس��ان روس��ي چيزي کم ندارند. 
مديرعامل سابق کيش اير با اشاره به اينکه ايجاد وابستگي يکي 
از خصوصيات صنايع روسيه است گفت: از آنجايي که هواپيماهاي 
سوخو آزمايش هاي متعدد نرم هاي جهاني را پشت سر نگذاشته اند 
نمي توان در خصوص کم و کيف اين هواپيماها اظهارنظر کرد. اما 
به نظر مي رس��د به دليل ش��رايط کنوني ايران گزينه مطلوب تري 

براي معامله وجود نداشته باشد.

بازآفريني270محلهشهريتا
پايانبرنامهششمتوسعه

مديرعامل ش��رکت بازآفريني ش��هري گفت: 2۷۰ محله شهري 
در کل کش��ور در منطقه اي به وس��عت بيش از 66 هزار هکتار از 
بافت هاي فرس��وده تا پايان برنامه شش��م توسعه احيا و بازآفريني 
مي ش��وند. هوش��نگ عش��ايري در گفتگو با ايرنا افزود: يکي از 
تکاليف وزارت راه و شهرس��ازي در برنامه شش��م توس��عه، اجراي 
بازآفريني ش��هري با همکاري وزارت کش��ور و شهرداري هاست. 
معاون وزير راه وشهرسازي بيان کرد: در اين محلات بد مسکن، 
حدود 1۰ ميليون نفر جمعيت ش��هري س��اکن هس��تند و بايد با 
بازآفريني اين محلات، کيفيت زندگي س��اکنان آن نيز ارتقا يابد. 
عش��ايري اظهار داش��ت: برنامه بازآفريني ش��هري در 9 بند تهيه 
شده که 3 بند آن شامل کاربري، بهسازي، نوسازي و مقاوم سازي 
مسکن، ارتقا و بهسازي خدمات روبنايي و ارتقاي خدمات زيربنايي 
ب��وده و بنده��اي ديگر با هدف توان افزايي اقتصادي، اجتماعي و 
فرهنگي س��اکنان درون محلات تدوين ش��ده است. معاون وزير 
راه وشهرس��ازي تصريح کرد: در اين برنامه، بر ظرفيت س��ازي، 
ش��بکه س��ازي، ابزارسازي، نهادسازي، نهادينه سازي و در نهايت 
پايش و ارزيابي اين محلات تاکيد ش��ده اس��ت. عش��ايري يادآور 
شد: در برنامه هاي بازآفريني شهري، طرح اميد طراحي شده که 
به موجب آن اراضي دولتي واقع در محلات هدف بازآفريني، در 
اختيار مجريان طرح قرار مي گيرد تا با مشارکت ساکنان و بخش 

خصوصي بازآفريني انجام شود.

اعتصاب۴روزهکارکنانشرکت
ايرفرانساز2۳ژوئن

کارکنان ايرفرانس در حالي دست به اعتصاب خواهند زد که دولت 
فرانسه در حال نبرد با اعتصاب هاي شرکت راه آهن دولتي است و 
اعلام کرده که بدهي هاي اير فرانس را برعهده نخواهد گرفت. به 
گزارش ايلنا به نقل از خبرگزاري فرانسه، اتحاديه هاي کارگري اير 
فرانس از اعتصابي چهارروزه خبر دادند که از 23 ژوئن آغاز مي شود. 
اين اعتصاب در پي اختلاف جاري بر سر دستمزد صورت مي گيرد 
که باعث ش��د رئيس اجرايي ش��رکت هوايي فرانس-کي ال ام ماه 
گذشته ميلادي از سمت خود استعفا دهد. اين اختلاف تا به اينجاي 
کار باعث 15 روز اعتصاب در س��ال جاري ميلادي ش��ده اس��ت و 
براي اين ش��رکت ۴۰۰ ميليون يورو ضرر به بار آورده اس��ت. در 
بحبوحه جس��ت وجوي اين ش��رکت براي انتخاب رئيس جديد که 
جايگزين »ژان-مارک ژانايليک« رئيس پيشين فرانس-کي ال ام 
شود، »آن-ماري کودرک« رئيس موقت اين شرکت، روز گذشته 
در پي آن بود که از اتحاديه ها دلجويي کند. اين در حالي اس��ت 
که دولت فرانسه که در حال نبرد با اعتصاب هاي شرکت راه آهن 
دولتي اس ان سي اف است،  اعلام کرده که بدهي هاي اير فرانس 

را برعهده نخواهد گرفت.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: گزارش ها و اظهار نظرهايي منتش��ر ش��ده 
مبني بر اينکه کمپاني آمريکايي بوئينگ از محل فسخ قرارداد 
ب��ا اي��ران حدود 2۰ ميليارد دلار زيان خواهد کرد. اعلام چنين 
مبلغ بزرگي به عنوان زيان اين غول هواپيماس��ازي جهان در 
حالي مطرح شده که مسئولان وزارت راه و شهرسازي و برخي 
نمايندگان مجلس اعلام کرده اند که ايران مي خواهد با شکايت 
از بوئينگ اين موضوع را پيگيري کند. آنطور که از صحبت هاي 
آمده به نظر مي رسد قرار است تا شکايتي در محاکم بين المللي 
براي دريافت خس��ارت مطرح ش��ود، با اين حال هستند برخي 
از کارشناس��ان داخلي که معتقدن��د که دادگاه هاي بين المللي 
حتي در صورت اعلام شکايت ايران، راي عليه بوئينگ صادر 
نخواهند کرد. به عبارت ديگر بوئينگ همانطور که اعلام کرده 
قرار نيست تا هواپيمايي به ايران تحويل دهد، از طرف ديگر به 
نظر مي رس��د که خبري هم خس��ارت نباشد. در چنين شرايطي 
اس��ت ک��ه برخي مي گوين��د همين که اي��ران در زمان برقرار 
بودن اين قرارداد، ايران پيش پرداختي به غول هواپيماس��ازي 

آمريکايي نداشته موجب شده تا ضرري ايجاد نشود.

ضرر ���20 ميليارد دلاري از کجا آمد؟
روز ش��نبه بود که مديرعامل ش��رکت هواپيماس��ازي بوئينگ 
اع��لام ک��رد که اين ش��رکت از لغو ق��رارداد فروش هواپيما به 
اي��ران 2۰ ميلي��ارد دلار ضرر مي کند. براس��اس گزارش مهر، 
نيويورک تايمز نوشته است که موريس مولينبرگ مديرعامل 
ش��رکت هواپيماس��ازي بوئينگ در نشس��ت باشگاه اقتصادي 
واشنگتن اعلام کرد اين شرکت به دليل لزوم تبعيت از دستور 
رئيس جمهور آمريکا براي فسخ قرارداد با ايران، 2۰ ميليارد دلار 
ضرر مي کند. وي با اين حال تأکيد کرد: ما )بوئينگ( در هر حال 
از دستور دولت آمريکا تبعيت خواهيم کرد. مديرعامل بوئينگ 
افزود: اين ش��رکت به هيچ کدام از تک تک توليدات هواپيما 
براي ايران متعهد نيست و حتي يک فروند از هواپيماهايي که 
براي ايران طراحي کرده ايم هم به اين کشور تحويل نمي دهيم. 
نيويورک تايمز در پايان همين خبر اعلام کرده است که مقامات 
رس��مي آمريکا مي گويند به زودي مجوز اوفک ايرباس رقيب 

بوئينگ نيز باطل خواهد شد. 

جبران ضرر ���20 ميليارد دلاري دشوار است
در همين حال رئيس کميسيون عمران مجلس تاکيد کرد که 
با فسخ قرارداد بوئينگ با ايران ضرري که به اين شرکت وارد 

مي ش��ود به س��ختي جبران خواهد ش��د. به گزارش خانه ملت، 
محمدرضا رضايي کوچي با اشاره به اينکه مدير عامل شرکت 
بوئينگ از خسارت 2۰ ميليارد دلاري به دليل فسخ قرارداد با 
ايران خبر داده، گفت: ايران تلاش کرد هواپيما بوئينگ را وارد 
کش��ور کند؛ اما با دس��تور آمريکا عملا اين ش��رکت هواپيمايي 
نمي تواند با ايران معاملاتي داش��ته باش��د. رئيس کميس��يون 
عم��ران مجل��س تاکي��د کرد: ايران بازار خوبي براي ش��رکت 
بوئينگ بود چراکه به اين ش��رکت ۸۰ هواپيما س��فارش داده 
بوديم؛ اما تحت فش��ار سياس��ي بوئينگ قرارداد خود را لغو کرد 
در اين بين ايران به لحاظ ريالي هيچ ضرر و زياني نکرد چراکه 

ما پولي پرداخت نکرده بوديم.
اين نماينده مجلس بيان داشت: بوئينگ فرصت بازار ايران را 
از دست داده است؛ اما ما بايد به سمت نوسازي ناوگان هوايي 
کش��ور برويم و در اين مس��ير بايد با ش��رکت هايي که مستقل 
از آمري��کا اق��دام مي کنند، همکاري کنيم. وي گفت: ش��رکت 
بوئين��گ و ش��رکت هاي ب��زرگ دنيا که از ب��ازار ايران محروم 
ش��دند و اين اتفاق به دليل ناداني ترامپ و ش��يطنت عربستان 
رخ داده اس��ت. رئيس کميس��يون عمران مجلس عنوان کرد: 
ايران سفارش 1۰۰ ايرباس و ۸۰ بوئينگ را داده بود که شرکت 

بوئينگ به دليل مسائل سياسي ضرر زيادي کرد و بازار پرسود 
ايران را از دست داد. رضايي کوچي اظهار داشت: تحريم هاي 
عليه ايران تنها به ضرر ايران نيس��ت بلکه کش��ورهاي ديگر 
ب��ازار اقتص��ادي ايران را از دس��ت مي دهن��د و در حال حاضر 
بوئين��گ باي��د ضرر وارده به دليل فس��خ قرار دادش با ايران را 

به سختي جبران کند.

اعلام جزئيات پس از اجازه وزير ���
عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي در حاش��يه راهپيمايي 
روز قدس در واکنش به اين اظهار نظر مقامات بوئينگ اعلام 
ک��رد: وزارت راه و شهرس��ازي از هم��ه ظرفيت هاي حقوقي و 
قانوني موجود در قرارداد اس��تفاده خواهد کرد. او همچنين در 
يادداش��تي اع��لام کرده اس��ت که اي��ران از همه ظرفيت هاي 
حقوقي و قانوني خود در قرارداد برجام استفاده مي کند. اگرچه 
قرارداد برجام محرمانه اس��ت، اما بس��ياري از کارشناسان اين 
اظهارات وزير راه را به معناي احتمال شکايت از شرکت بوئينگ 
در محاکم بين المللي و اخذ خسارت به دليل اين اقدام شرکت 
هواپيماس��ازي بوئين��گ برآورد کرده اند. ب��ا اين حال برخي از 
حقوقدانان بين الملل از اين اظهارات آخوندي برداشت ديگري 

کرده و معتقدند وي تلاش دارد تا با استفاده از اين نوع ادبيات، از 
افکار عمومي زمان بخرد. در همين ارتباط اصغر فخريه کاشان، 
مشاور وزير راه و شهرسازي در امور بين الملل و مسئول گروه 
خريد هواپيما از شرکت هاي هواپيماسازي اروپايي و آمريکايي 
در دوره پس��ابرجام ک��ه در ح��ال حاض��ر در خارج از کش��ور به 
س��رمي برد در گفتگو با مهر درباره جزئيات مندرج در قرارداد 
ايران اير و بوئينگ و احتمال ش��کايت از اين ش��رکت اظهار 
داش��ت: من بايد با وزير صحبت کنم تا وي اجازه بدهد که آيا 

امکان بيان جزئيات وجود دارد يا خير.

نگاه بدبينانه به فسخ قرارداد بوئينگ ���
عليرض��ا منظري، معاون اس��بق هوان��وردي و امور بين الملل 
س��ازمان هواپيماي��ي کش��وري در گفتگو با مه��ر درباره وجود 
امکان براي ادعاي خس��ارت از بوئينگ و ش��کايت ايران اير از 
اين شرکت آمريکايي در محاکم بين المللي، بيان داشت: هنوز 
به صورت رسمي اعلام نشده که آيا توافقي که ميان ايران اير 
و بوئينگ به امضا رس��يد، يک قرارداد رس��مي تجاري بوده يا 
يک تفاهم نامه داخلي ميان دو شرکت؛ اگر فرض بگيريم که 
يک قرارداد تجاري رس��مي بوده، قاعدتا مفادي از اين قرارداد 
ب��ه موضوعات حقوق��ي و دعواهاي اينچنيني اختصاص دارد. 
وي ادام��ه داد: بن��د »ف��ورس م��اژور« در قراردادهاي تجاري 
رس��مي بين المللي درج مي ش��ود که البته هنوز اعلام نشده که 
آي��ا در در ق��رارداد هم��ا و بوئينگ هم اي��ن بند آمده يا نه؛ اما با 
ف��رض درج اي��ن ماده در قرارداد مذکور، عنوان مي دارد که اگر 
اتفاق��ات غيرقاب��ل پيش بيني اتف��اق بيفتد، اين قرارداد خود به 
خود فس��خ مي ش��ود. به گفته منظري، در صورتي که ايران به 
محاک��م بين المللي هم ش��کايت کند، اگر اي��ن بند در قرارداد 
وجود داش��ته باش��د، معمولا دادگاه فعل يا اقدام دولت)امريکا( 
را که اثر نامطلوب غير ارادي بر قرارداد دو ش��رکت دارد را به 
رس��ميت ش��ناخته و شرکت فس��خ کننده را محکوم نمي کند. 
معاون اس��بق س��ازمان هواپيمايي کش��وري درباره اظهار نظر 
وزير راه و شهرس��ازي خاطرنش��ان کرد: آقاي آخوندي يک 
مقام سياسي است و از اظهاراتش نيز برداشت سياسي مي شود 
وقتي مي گويد از ظرفيت هاي قانوني قرارداد استفاده مي کنيم، 
معلوم نيست با توجه به کلي گويي وي، آيا فقط قرارداد هما با 
بوئينگ را مد نظر دارد يا قرارداد ايرباس را هم در نظر داشته؛ 
اما به نظر مي رسد استفاده از ظرفيت هاي قانوني قرارداد هما 

با بوئينگ منتفي است.

وضعيتشکايتايرانازغولهواپيماسازآمريکاييچهميشود؟

پرسشهايبيپاسخدربارهقراردادبوئينگ
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مديرکل فرودگاه مهرآباد گفت: فرودگاه 
مهرآباد در ارديبهش��ت ماه س��ال جاري 
ميزب��ان 11 ه��زار و 56۰ پرواز ورودي 
و خروج��ي ب��ود که براس��اس اين آمار، 
مهرآب��اد همچنان رکوردار بيش��ترين 

پروازهاي داخلي اس��ت. ميرس��عيد صفي نيا با اش��اره به تلاش 
براي برقراري پروازهاي به موقع و ايمن در اين فرودگاه گفت: 
با اين تعداد پرواز بيش از 1 ميليون و ۴۰۰ هزار مسافر در مهرآباد 
اعزام و پذيرش شدند. مديرکل فرودگاه مهرآباد با تاکيد بر اينکه 
تلاش ه��اي اين ف��رودگاه براي افزايش ظرفيت خود به منظور 
خدمت رس��اني به مس��افران ادامه خواهد داش��ت، گفت: بيش از 
پي��ش ب��راي افزايش روزافزون کيفيت خدمات و ايجاد رضايت 

در مسافران تلاش خواهيم کرد.

مديرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
خوزس��تان گفت: پارس��ال 5۷۷ نفر در 
تصادفات جاده اي اس��تان خوزس��تان 
ف��وت ش��دند که 2۴ درص��د مربوط به 
موتورس��واران و 11.6 درصد مربوط به 

عابران پياده بوده است. غلامعباس بهرامي نيا افزود: موتورسواران 
و عابران پياده از آسيب پذيرترين کاربران جاده هستند که همواره 
حدود يک س��وم تلفات جاده اي را به خود اختصاص مي دهند. 
بهرامي نيا گفت: از مجموع تلفات در سال گذشته تعداد 3۷9 نفر 
يعني معادل 66 درصد داراي تحصيلات راهنمايي و کمتر بوده اند 
و ب��ا توج��ه ب��ه اينکه بي��ش از ۷1 درصد از اين افراد در اثر ضربه 
وارد ش��ده به س��ر فوت مي شوند، لزوم فرهنگ سازي و آموزش 

ارتقاي ايمني در مدارس امري ضروري است.

رئي��س اتحاديه املاک کش��ور گفت: 
ح��دود 12 درص��د از افزاي��ش قيمت 
مسکن حباب است و به مرور با نوسانات 
بازار در بخش مس��کن، با ثبات قيمت 
روبرو خواهيم شد. محمدقلي خسروي 

گفت: حدود 12 درصد از افزايش قيمت مسکن حباب است و 
به مرور با نوسانات بازار در بخش مسکن، با ثبات قيمت روبرو 
خواهيم ش��د. اين فعال حوزه بازار مس��کن همچنين در ادامه 
تصري��ح ک��رد: اکنون که قيمت ها افزايش يافته عقب نش��يني 
فروشنده ها از فروش واحدهاي خود کار بسيار اشتباهي است. 
خسروي همچنين ادامه داد: بيشترين افزايش قيمت در مناطق 
5 و 22 ته��ران روي داده اس��ت ام��ا در مناط��ق ديگر تهران و 

شهرستان ها چنين افزايش قيمتي وجود ندارد.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، من��ع يک باره 
پذيرش همزمان مهندس��ان در سازمان هاي دولتي 
و نظام مهندس��ي را داراي تبعات بس��ياري خواند و 
گفت: فعاليت مهندسان با مجموعه هايي که تعارض 
منافع در کار آنها وجود دارد بايد لغو شود. سيدهادي 
به��ادري در گفتگ��و ب��ا خانه ملت، با اش��اره به ابلاغ 
دستورالعمل اجرايي منع پذيرش همزمان مهندسان 
در سازمان هاي دولتي و نظام مهندسي از سوي وزير 
راه و شهرس��ازي، گفت: انجام يک باره اين ابلاغيه 
در گام اول تبعات بس��ياري در بر دارد از اين رو بايد 
به صورت مرحله اي اين کار انجام شود. اين نماينده 
مجلس با بيان اينکه منع پذيرش همزمان مهندسان 
در سازمان هاي دولتي و نظام مهندسي به طور کلي 
با توجه به حجم انبوه متقاضيان کار ش��ايد تصميم 
بدي نباش��د، افزود: اما اينکه يک باره مانع فعاليت 
شخصي که 2۰ سال سابقه کار در بخش خصوصي 
دارد ش��ويم به صلاح نيست زيرا مسيرهاي ديگري 

از سوي اين افراد پيدا شده و منشا مشکلات ديگري 
خواهد شد. بهادري با تاکيد بر اينکه بايد مهندسان 
را دس��ته بندي کني��م، تصريح ک��رد: بايد تعهدي از 
کس��اني که در ابتداي ورود به کار در بخش دولتي 
هس��تند، اخ��ذ ش��ود تا آنها بدانند ک��ه نمي توانند در 
بخ��ش خصوص��ي کار کنند که اين موضوع ش��ايد 
براي عده اي خود عاملي براي عدم رغبت به انجام 

کار دولتي باشد.

تبعات منع پذيرش همزمان مهندسان در بخش هاي دولتي و خصوصي
معاون فرودگاهي ش��رکت فرودگاه ها گفت: اين شرکت 
بابت ارائه همه خدمات در پرواز داخلي مبلغ ۷هزار تومان 
و در پرواز خارجي 35هزار تومان دريافت مي کند در حالي 
که شهرداري براي پروازهاي داخلي 5 درصد قيمت بليت را 
مي گيرد و هيچ خدماتي هم براي مسافر ندارد.  غلامحسين 
باقريان در گفتگو با فارس، درباره تعرفه هاي فرودگاهي 
و هدف گذاري شرکت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
براي واقعي سازي نرخ تعرفه ها توضيح داد: حدود سه سال 
است که تعرفه هاي فرودگاهي در بخش مسافري افزايشي 
نداشته است. وي ادامه داد: ما پس از تحليل و بررسي هاي 
کارشناس��ي، درخواس��ت   واقعي ش��دن نرخ تعرفه ها را به 
وزير راه و شهرس��ازي و دولت ارائه داده ايم که اميدواريم 
وزير راه و شهرس��ازي با نظر مس��اعدي اين موضوع را 
بررسي کند. معاون فرودگاهي شرکت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران ادامه داد: در چند سال گذشته اعلام مي شد 
که واقعي ش��دن تعرفه هاي فرودگاهي مي تواند موجب 
افزايش قيمت بليت و تورم ش��ود در حالي که اين گونه 

نيست. باقريان اضافه کرد: شهرداري ها براي پروازهاي 
داخلي 5 درصد قيمت بليت را که به طور متوسط حدود 12 
هزار تومان مي شود از مسافر دريافت مي کنند در حالي که 
هيچ خدماتي به مسافر نمي دهند. وي با بيان اينکه با اين 
شرايط امکان توسعه فرودگاه و ارائه بهتر خدمات، مشکل 
خواهد ش��د،  گفت: فعلًا پيش��نهاد افزايش و واقعي شدن 
نرخ تعرفه هاي فرودگاهي را به وزارت راه و شهرسازي و 

دولت ارسال کرده ايم.

ارائه درخواست واقعي سازي تعرفه هاي فرودگاهي به دولت

عزم جدي براي توسعه راه آهن وجود ندارد
معاون برنامه ريزي و اقتصاد حمل ونقل راه آهن با اعلام اين خبر 
که لايحه توسعه راه آهن به مجلس رفته است گفت: اين لايحه 
تحت عنوان تحول س��ازماني راه آهن تقديم مجلس ش��وراي 
اسلامي ش��ده و مقررش��ده بر اساس آن س��اختار و استراتژيک 
راه آهن دچار تحولاتي ش��ود. نورا... بيرانوند در گفتگو با صما 
اظهار داشت: يکي از برنامه هاي زيربنايي دولت توسعه راه آهن 
است که اين مورد در برنامه و لايحه اي که تقديم مجلس شد 
به صراحت قيدش��ده اس��ت. وي با بيان اينکه بر اساس سياست 
دولت و با توجه به شرايط کنوني کشور بايد ناوگان ريلي کشور 
توسعه پيدا کند. گفت: افزايش ظرفيت راه آهن به 3۰ درصد در 
حوزه بار و 2۰ درصد در حوزه مس��افري هدف گذاري س��نگيني 
نب��وده و ب��ا امکانات کنون��ي افزايش اين ظرفيت خارج از توان 
ش��رکت راه آهن نيس��ت. بيرانوند گفت: در سال گذشته راه آهن 
حدود ۴6 ميليون تن بار را حمل کرده که اين ميزان برابر با 12 

درصد سهم کل حمل بار بازار است.
مع��اون برنامه ري��زي و اقتصاد حمل ونقل راه آهن با اش��اره به 
اينکه بخش اعظمي از اين س��هم مربوط به حمل ونقل بارهاي 
معدن��ي ب��وده عنوان داش��ت: اين ميزان نش��ان مي دهد که از 
تمام ظرفيت راه آهن اس��تفاده نمي ش��ود. به گفته بيرانوند دو 
دليل عمده عدم موفقيت راه آهن در حمل ونقل بار و مس��افري 
مربوط به عرضه و تقاضا اس��ت. وي درخصوص عرضه گفت: 
به گفته تمام کارشناس��ان، ش��رکت راه آهن با همين امکانات 
موجود توانايي افزايش 12 درصدي س��هم حمل ونقل بار را به 
2۴ درصد دارد و اين 12 درصد تنها 3۰ درصد ظرفيت و توان 
ش��رکت راه آهن اس��ت و متأس��فانه ۷۰ درصد ظرفيت ناوگان 
اين شرکت همچنان بي استفاده است. بيرانوند در ادامه عنوان 
داش��ت: اگر برنامه هاي مسنجم و کارشناسي شده درخصوص 
توسعه شرکت راه آهن اجرايي شود شرکت توانايي حمل 2۰۰ 

ميليون تن بار تا 5 سال آينده را خواهد داشت. وي درخصوص 
مشکل تقاضا نيز گفت: متأسفانه ما در حوزه ريلي مزيت رقابتي 
ايجاد نکرده ايم و هم اکنون به علت قيمت پايين سوخت تمايل 
بخش تقاضا به سمت حمل ونقل جاده اي بيشتر از ريلي است. 
زيرا قيمت تمام ش��ده حمل بار توس��ط حمل ونقل جاده اي براي 

صاحب کالا ارزان تر تمام مي شود.
مع��اون برنامه ري��زي و اقتصاد حمل ونقل راه آهن با اش��اره به 
اينکه قيمت سوخت بايد واقعي شود گفت: محيط زيست کشور 
در وضعيت بحراني قرار داش��ته و آلودگي حاصل از حمل ونقل 
ج��اده اي صدمات جبران ناپذيري بر محيط زيس��ت گذاش��ته 
است. وي گفت: حمل ونقل سبز يکي از مشخصه هاي توسعه 
حمل ونقل ريلي اس��ت و متأس��فانه نبود ماليات بر آلودگي اين 
موضوع را به چالش کشيده است. معاون برنامه ريزي و اقتصاد 
حمل ونقل راه آهن با اش��اره به اينکه عزم جدي براي ارتقاي و 

توس��عه حمل ونقل بار از طريق ريل وجود ندارد. اظهار داش��ت: 
متأسفانه بخشي از بارهاي دولتي نيز توسط حمل ونقل جاده اي 
صورت مي گيرد درحالي که ۷۰ درصد ظرفيت حمل ونقل ريلي 

ما بلااستفاده است.

تورم بخش مسکن 12/5 درصد است نه 3۴ درصد
معاون دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازي با رد 
تورم 3۴ درصدي يک س��ال اخير بخش مس��کن گفت: اين شاخص 
12.5 درصد اس��ت. به گزارش صداوس��يما، پروانه اصلاني در يک 
برنامه تلويزيوني با رد تورم 3۴ درصدي در بخش مسکن، تورم 12 
ماهه اين بخش را حدود 12 و نيم درصد اعلام کرد. وي با بيان اينکه 
نهاده هاي توليد مس��کن حدود 2۴ درصد رش��د داش��ته ادامه داد: نرخ 
رشد در بخش ساخت در فروردين امسال 15 درصد و در ارديبهشت 
15.۸ درصد افزايش يافته و نرخ رش��د ش��اخص دس��تمزد کارگران 
ساختماني نيز ۸.۷ درصد افزايش داشته است. با توجه به اينکه بازار 
مسکن در چند سال اخير با رکود روبه رو بوده بنابراين انتظار افزايش 

قيمت غيرمنتظره نيست.
معاون اداره کل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازي افزود: در سال 96 ميانگين افزايش 
قيمت مسکن 5 درصد بود در حالي که در اين سال نرخ ارز حدود ۸۰ 

درصد، س��هام 2۴ درصد و خودرو حدود 1۰۰ درصد افزايش يافت. 
اصلاني يادآور شد: در حالي که ديگر دارايي هاي مالي افزايش قيمت 
مي يابد، افزايش بهاي مسکن غيرعادي نيست و اگر قيمت مسکن 
افزايش نيابد ارزش ثروت افرادي که تنها دارايي آنها مس��کن اس��ت 
دچار کاهش شديد مي شود. وي خاطرنشان کرد: در سال 9۴ صدور 
پروانه س��اخت مس��کن ۴9 درصد و سرمايه گذاري در اين بخش 1۷ 
درصد کاهش يافت اما اکنون تعداد پروانه هاي صادر شده براي ساخت 
مس��کن رش��د ۸ درصدي و براي س��رمايه گذاري در اين بخش رشد 
2۰ درصدي داريم. اين نشان مي دهد براي تشويق سرمايه گذاران 

در بخش مسکن برنامه هايي وجود داشته است.
کارش��ناس ارش��د اقتصاد مسکن درباره ش��اخص قيمت و اجاره نيز 
گفت: از س��ال ۸۰ تا کنون اين ش��اخص بين 15 تا 26 درصد نوس��ان 
داش��ته که اوج تقاضاي س��رمايه گذاري در بازار مس��کن مربوط به 
س��ال ۸6 اس��ت. معاون دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن وزارت راه 

و شهرس��ازي افزود: در س��ال ۸9 ش��اخص قيمت و اجاره 15 درصد و 
اين شاخص براي فروردين امسال به 19 درصد افزايش يافته است. 
اصلاني درباره وجود حباب در قيمت مس��کن اظهار داش��ت: افزايش 
قيمت مسکن بر اساس افزايش نهاده هاي ساخت است و اگر حبابي 
نيز وجود داشته باشد بسيار کوچک است. وي با بيان اينکه در سال هاي 
92 تا 96 به دليل کنترل تورم بودجه خانوارها توانمند شد بيان کرد: 
در اين مدت وضع س��ود بانکي نيز بس��يار خوب بود بنابراين تقاضاي 
مسکن به تقاضاي مؤثر تبديل شده است. بنابراين بايد سياست هاي 
تشويقي توليد را هم پاي سياست هاي تشويقي تقاضا به کار بگيريم. 
درحال حاضر تقاضاي مؤثر براي بخش مسکن مربوط به خانوارهاي 

با درآمد متوسط به پايين است.
معاون دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��کن وزارت راه و شهرس��ازي با 
بيان اينکه تأمين منابع مالي براي بازار مسکن بسيار دشوار، زمان بر 
و پُرهزينه است گفت: بازار توسعه يافته اي براي کمک به بازار پولي 

نداريم و حل مش��کل متقاضيان کم درآمد مس��کن در برنامه کوتاه 
مدت امکان پذير نيست. وي با بيان اينکه ديگر نمي توانيم برنامه اي 
مانند مسکن مهر را ايجاد کنيم چراکه منابع آن وجود ندارد تأکيد کرد: 
بايد با کاهش نرخ تسهيلات، افزايش دوره بازپرداخت تسهيلات و 
افزايش سقف وامها به اقشار کم درآمد جامعه در تأمين مسکن کمک 
کنيم اما به دليل تأمين نشدن منابع، اين راهکارها عملي نشده است. 
راهکار تأمين مسکن براي اقشار کم درآمد جامعه؛ برنامه هاي ميان 
مدت مانند مس��کن اجتماعي اس��ت. اصلاني درباره بازار اجاره بهاي 
مسکن نيز تصريح کرد: کنترل بازار اجاره بهاي مسکن عملي نيست 
و بهترين راه؛ حمايت از عرضه و تقاضا در اين زمينه اس��ت. به طور 
مستقيم مي توان کمک هزينه اي را براي اجاره بهاي خانوارها پيش 
بيني و از تسهيلات صندوق سپرده گذاري مسکن يکم براي بخش 
ساخت استفاده کرد. اگر ساخت و ساز مسکن افزايش يابد، اجاره بها 

نيز کاهش خواهد يافت.


